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El vicepresident de la Ge-
neralitat, Jordi Puigneró,
va advocar ahir per no re-
nunciar a la “carta de la
unilateralitat” si la part ca-
talana vol tenir un mínim
de força en la taula de dià-
leg amb el govern espanyol
que es reprendrà la terce-
ra setmana de setembre.
“Ja la vam utilitzar l’1-O i
hem d’estar disposats a
tornar-la a jugar”, senten-
ciava, en la cloenda de la
Universitat Catalana d’Es-
tiu (UCE) a Prada. “Si l’Es-
tat entreveu que hi renun-
ciem, anirem venuts a
qualsevol negociació”, ad-
vertia. Tal com havien fet
aquesta setmana en el
mateix escenari l’expresi-
dent Quim Torra; la presi-
denta del Parlament, Lau-
ra Borràs, i l’alcaldessa de

Girona, Marta Madrenas,
el vicepresident es mos-
trava escèptic sobre els
resultats de la taula de dià-
leg, però, en canvi, decla-
rava la seva lleialtat a
l’acord de legislatura sig-
nat per explorar-la en els
propers dos anys. “Ens
hem compromès a assis-
tir-hi, no hi podem diposi-
tar gaires esperances, pe-
rò per ser-hi que no quedi”,
remarcava. El vicepresi-
dent creu que és l’Estat
qui al capdavall la farà des-
carrilar, perquè refusa el
diàleg sobre els grans
clams de la societat catala-
na, i qui de fet ja actua uni-
lateralment amb la seva
“incapacitat” per arribar a
acords en els últims deu
anys, quan s’ha demostrat
que hi havia una majoria, a
qui ha ignorat, que volia
un canvi en l’statu quo.

Puigneró, que de fet ja

va ser en la primera i única
reunió de la taula, el febrer
del 2020, avançava dues
grans qüestions que pensa
portar-hi ja en la represa.
D’entrada, pel que fa a la
reclamació de l’amnistia,
exigeix que l’Estat “acati”
la resolució de l’Assemblea
Parlamentària del Consell
d’Europa de fa dos mesos,
que li reclama que retiri
les euroordres i que aturi
tota repressió contra l’in-
dependentisme. “Li ha fu-
mut una bufetada en tota

regla en l’àmbit dels drets
fonamentals”, destacava.
Pel que fa al dret a l’auto-
determinació, Puigneró
insistirà a la part espanyo-
la que expliqui quina és la
seva proposta, però ja l’ad-
vertia que, si la seva oferta
ha d’incloure una millora
de l’autogovern com han
insinuat fins ara, això serà
“absolutament incompa-
tible” amb l’afany de con-
tinuar aprovant “lleis re-
centralitzadores” que jus-
tament van en la línia con-

trària. Es referia, en con-
cret, a tres textos que està
elaborant el govern espa-
nyol, que adverteix que
envaeixen competències
de la Generalitat: la llei de
seguretat nacional –que
veu “clarament regressi-
va”, perquè, pel que s’ha
filtrat, podria mobilitzar
ciutadans de manera obli-
gatòria, requisar o expro-
piar béns o agafar el con-
trol dels mitjans–; la llei de
l’audiovisual, que deixa a
l’estacada la defensa del

català en les grans plata-
formes i assumeix fun-
cions de control pròpies
de la Generalitat, i la llei
general de telecomunica-
cions. “Si continuen en els
textos que coneixem, Sán-
chez menteix quan diu
que vol potenciar l’auto-
govern”, subratllava Puig-
neró, que advertia que si
el president espanyol “blo-
queja o atura aquesta tau-
la, és evident que no dura-
rà dos anys”.

Aprenentatges
El vicepresident, en tot
cas, detecta que última-
ment hi ha gent indepen-
dentista “molt desanima-
da, pessimista”, i reclama
agafar perspectiva dels úl-
tims deu anys per recupe-
rar l’optimisme i quedar-
se també amb alguns apre-
nentatges. Recordava, ai-
xí, que s’ha exercit dues
vegades el dret a l’autode-
terminació –el 9-N i l’1-O–,
tot i que no se n’ha pogut
desplegar el resultat; que
ja s’ha sabut quin peu cal-
ça realment la democràcia
espanyola i les institu-
cions europees, i que el
21-D del 2017 es va tren-
car el mite que si anaven a
votar tots els catalans el
país deixaria de tenir un
president nacionalista. “Si
no ens van guanyar aquest

a El vicepresident creu que, si hi renuncia, la part catalana anirà “venuda” a la taula de diàleg a Hi
exigirà a Sánchez que acati l’informe del Consell d’Europa i retiri les lleis que veu recentralitzadores

Òscar Palau
PRADA

Puigneró vol negociar amb
la carta de la unilateralitat
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Les frases del vicepresident

“Mentre treballem
per tenir un estat, no
podem descuidar la
nació. És l’essència que
ens fa catalans i formar
part d’una comunitat”

El vicepresident de la Generalitat, Jordi Puigneró, durant la seva intervenció ahir en la cloenda de la Universitat Catalana d’Estiu, a Prada ■ JOSEP MARIA MONTANER

“Hi anem amb ànims
d’arribar a acords, no
volem ser a la taula
de perdre el temps. Si
Sánchez la bloqueja,
no durarà dos anys”

“Som els del diàleg,
però no podem
renunciar a la via
unilateral, per un tema
de negociació”
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Miquel Iceta té els dies
comptats com a líder del
PSC. Concretament, pro-
posarà el 30 d’agost com a
data per a la celebració
d’un congrés extraordina-
ri perquè Salvador Illa el
rellevi al capdavant del
socialisme català. L’actual
ministre va accedir al càr-
rec de primer secretari del
PSC el 19 de juliol del
2014, substituint Pere Na-
varro i en un moment en
què el partit deixava de
banda l’ambigüitat amb
relació al procés indepen-
dentista i passava a ser-ne
un ferm detractor, seguint
els paradigmes marcats
des de la direcció a Madrid.
Amb Iceta al capdavant
durant els darrers set
anys, el PSC ha passat de
ser un partit que plantava
cara a l’independentisme
a veure com en els resul-
tats de les eleccions cata-
lanes perdia pistonada en
contraposició amb l’as-
cens de Ciutadans. No obs-
tant això, tot i els anys ma-
gres, ha anat recuperant
terreny, sobretot després
de la victòria de Pedro
Sánchez a l’Estat, i amb el
canvi de Salvador Illa com
a candidat van aconseguir
ser la llista més votada, tot

i que van ser incapaços de
formar govern. Amb la
substitució d’Iceta per Illa
com a candidat a la presi-
dència de la Generalitat i la
proclamació com a minis-
tre de l’encara primer se-
cretari, el gener d’aquest
any, semblava clar que el li-
deratge del partit a Catalu-
nya havia de canviar de
mans. Així, segons va re-
velar ahir la portaveu dels
socialistes al Parlament,
Alícia Romero, aquest
canvi serà immediat. “To-
ca fer el canvi. Iceta ha es-
tat primer secretari en

moments molt compli-
cats i ha deixat un partit
més cohesionat i fort. Ha
estat una etapa molt difí-
cil, l’ha portat molt bé, i
ara toca un relleu natu-
ral”, va dir en una entre-
vista recollida per l’ACN.

Romero hi assenyala
que el calendari per con-
cretar el relleu al PSC ve
“molt marcat” pel congrés
del PSOE de l’octubre.
Així, el congrés extraordi-
nari del PSC se celebrarà
després de la cita del
PSOE, de manera que es
podria endarrerir fins a fi-

nals del 2021 o principis
del 2022. El PSC haurà
d’organitzar un procés de
primàries, tot i que des del
partit tothom assegura
que la decisió està presa i
que Illa n’agafarà les reg-
nes a partir d’ara. Ara ma-
teix, Illa és secretari d’or-
ganització del PSC, i Iceta
és ministre de Cultura i
Esports del govern espa-
nyol. El 30 d’agost és la da-
ta que proposa Iceta per
iniciar el procés de substi-
tució, però encara no s’ha
confirmat que finalment
aquest sigui el dia. ■
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Iceta proposa iniciar el
procés perquè Illa el
rellevi com a líder del PSC
a Pensa en el 30 d’agost per celebrar un congrés extraordinari en el qual es
faci efectiva la substitució a El primer secretari està centrat ara en el ministeri

Miquel Iceta i Salvador Illa, el maig passat a Barcelona en un acte de partit ■ JUANMA RAMOS

El president d’ERC, Oriol
Junqueras, va reiterar
ahir en una entrevista ra-
diofònica la seva aposta
per la taula de diàleg amb
l’Estat. Ara bé, si la nego-
ciació no té resultats, i tal
com consta en l’acord d’in-

vestidura cal afrontar un
nou “embat democràtic”,
el líder dels republicans
entén que el nou escenari
depèn d’una votació amb
“reconeixement de la co-
munitat internacional”.
Junqueras creu que la “mi-
llor manera” d’aconseguir
aquest aval internacional
és negociar ara amb l’Es-

tat. Considera que la co-
munitat internacional de-
mana a l’independentis-
me “que no s’aixequi de la
taula de diàleg”, i que si
l’opinió europea està dis-
posada a alguna cosa és a
“intentar ajudar en l’àm-
bit antirepressiu”. La con-
trapartida, però, sempre
és l’aposta permanent per
la via de la negociació.
També avisa que sense
pressupost per al 2022 se-
rà més difícil superar la
pandèmia i reclama evitar
“falsos dilemes” amb l’ae-
roport del Prat: “Hem de
trobar la manera d’ajudar
el país”, conclou. ■

ERC reitera l’aposta
pel referèndum
reconegut i pactat
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El president d’ERC, Oriol
Junqueras ■ ARXIU

cop, ja no ens guanyaran
mai, i això ens ha de donar
certa tranquil·litat”, deia.

A més, creu que Catalu-
nya ja és avui un “subjecte
polític conegut” en l’esfera
internacional, si bé ara cal
treballar perquè sigui re-
conegut, i destacava que
si els líders del procés han
hagut d’entomar costos
personals, a l’Estat espa-
nyol tampoc li ha sortit
de franc i també ha hagut
d’assumir “costos d’imat-
ge molt importants”. “I no
sé quins pesen més”, sub-
ratllava. Encara un últim
aprenentatge per a ell és
que la unitat independen-
tista és imprescindible per
tirar endavant, i que no és
“gens fàcil” d’assolir. I que
amb el voluntarisme no
n’hi ha prou. “Ens cal mol-
ta estratègia i molta pro-
fessionalitat”, resumia.

Governar
El vicepresident creu que,
en l’entretant, es pot avan-
çar a partir de lligar l’auto-
determinació i el bon go-
vern, perquè la gent no
s’apunta a projectes “tro-
nats”. “Hem de lligar l’ex-
cel·lència a l’autodeter-
minació”, reivindicava, la
qual cosa implica donar
resposta als reptes socials,
climàtics i digitals que
identifica ara mateix al

país. És aquí on esmenta-
va una de les grans polèmi-
ques de l’estiu, l’ampliació
de l’aeroport del Prat. “Al-
guns volen que tinguem
un aeroport regional, amb
Catalunya capital Barajas,
però nosaltres volem un
aeroport verd, sostenible,
però, sobretot, gestionat
des de Catalunya i inter-
continental”, resumia.
Tot seguit, això sí, aposta-
va per avançar clarament
en la descarbonització.

Puigneró, així mateix,
advertia que si mai Catalu-
nya vol ser un estat, s’ha
de prendre “seriosament”
la qüestió de l’ordre públic.
“No podem defugir la res-
ponsabilitat de la segure-
tat, ni delegar-la en ter-
cers”, constatava, amb un
especial èmfasi en la ne-
cessitat de potenciar la
ciberseguretat. “Les na-
cions del segle XXI seran
digitals o no seran”, reivin-
dicava. Puigneró, que ja
havia estat a Prada com a
alumne i com a professor,
destacava que l’UCE és un
“motor de coneixement, i
de llibertat”, terra d’acolli-
da d’exiliats, en el passat i
encara avui, i també un re-
fugi per a la llengua i la cul-
tura, que ara “també ho
ha de ser” del respecte als
drets fonamentals, com el
d’autodeterminació. ■

Com és habitual, l’UCE es va
tancar amb la concessió del
premi Canigó, que en la cate-
goria personal es va atorgar a
un dels seus grans tòtems del
segle XXI, Joandomènec Ros.
Es reconeix així la trajectòria
de l’encara president de l’Ins-
titut d’Estudis Catalans (IEC),
i com a tal de la Fundació de
l’UCE, que va anunciar fa uns
mesos que deixarà les seves
responsabilitats. Ros, que ha
estat quinze anys vinculat a
l’equip rector, ahir s’enorgu-
llia d’haver consolidat l’UCE
per convertir-la en “la univer-
sitat dels Països Catalans”, i
d’haver impulsat el projecte
de Vallroc, l’alberg que n’és
la seu central, on s’han fet la
majoria d’activitats enguany.

El president de l’equip rec-
tor actual, Jordi Casassas, fe-
ia balanç i deia que marxen
“contents” per la 53a edició,
que ha estat semitelemàtica,
ja que ha mostrat una nota-
ble “capacitat d’adaptació”
per fer front a les restriccions
per la Covid i les limitacions
d’espai. “El futur ens presen-
ta incògnites, i des d’ara ens
hem d’arromangar per do-
nar-hi solució i poder mante-

nir la institució”, subratllava.
Casassas lamentava que la
pandèmia ha “aturat definiti-
vament” el model del Liceu,
l’espai on es va celebrar fins
al 2019, que permetia un ele-
vat nombre de participants,
si bé l’estada allà s’havia anat
fent ja “progressivament di-
fícil”. El responsable agraïa
la col·laboració de la vila de
Prada, que ha cedit diversos
espais, i el comportament
“exemplar” dels 150 alumnes
que hi han passat enguany.

Miquel Àngel Maria, vice-
president del Consell Insular
de Menorca, va lamentar que
l’UCE “no s’aprofita com
s’hauria d’aprofitar”, i es mar-
cava el “deure inexcusable”
d’enfortir el projecte perquè
sigui fòrum de propostes per
“convertir els Països Cata-
lans en una nació normal”,
que era el lema d’enguany.
Maria confia que hi hagi més
presència d’illencs el 2022, i
citava altres deures pendents
entre territoris com ara el re-
coneixement mutu de titula-
cions de català i la construc-
ció d’un espai comunicatiu
compartit, més enllà de la re-
ciprocitat de canals.
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Premi Canigó a Joandomènec Ros
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